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Til skolekredsen i Bjergby Friskole. 
Velkommen til dette skoleårs første skoleblad. 
Vi synes allerede , vi har været i gang længe. Der er fuld fart på og skolens puls 
pumper en masse god energi rundt i alle hjørner.  
11 nye børn i bh.kl. er ved at føle sig hjemme. I den store ende er der kommet 8 nye 
således, at der er 15 i 8.kl og 17 i 9.kl. Det ser således ganske fornuftigt ud med 
tilgangen i år. Alligevel må vi konstatere, at det er blevet sværere at drive friskole, 
sådan rent økonomisk. Vi skal helst op på at være i gennemsnit 12 elever på hver 
årgang. I disse dage sender vi en ny skolebrochure ud. Den bliver omdelt på 
Nordmors, og vi håber, at få en god respons på den. 
Den sidste fredag i november har vi vores traditionsrige ADVENTSBAZAR. Igen håber 
vi , at se mange af jer og vi modtager også gerne ting og sager til lotterierne og 
auktionen. 
Vores JULETRÆSFEST er flyttet til før jul. Vi har oplevet at flere og flere familier har 
travlt med familiebesøg i juledagene, og vi håber på denne måde at kunne bevare en 
dejlig tradition i mange år frem i tiden. 
Juletræsfesten er torsdag d. 17. dec. kl. 19.00 i Bjergby Forsamlingshus. Udover et 
program som i de tidligere år, vil skolens kor også synge for os. Alle er meget 
velkomne. 
Vi har sammen med B.S.G. I &U indkøbt en AIRtrack Pro. Det er en lækker, lydløs 
afløser for vores gamle airtrack.  MORSØ BANK har bidraget med 10.000kr. Tak for 
det. 
God fornøjelse med læsningen. Husk også at besøge vores hjemmeside 

www.bjergby-friskole.dk  
 
Glædelig Jul og godt nytår! JD 
 
Nye hjem i skolekredsen: 
Anne Ravn Nielsen - Bjarne Mark Sørensen. Ida-Kirstine Bh.kl. 

Astrid Mulvad – Morten Mulvad. Marie Bh.kl. 

Tina Frostholm –Johan Bisgaard. Matti og Mira Bh.kl. 

Dongmei Li – Carsten Dolberg, Thomas Bh.kl. 

Hanne Holst Kristensen – Jørgen Kristensen. Andreas 1. kl.  

Lea Lizette F Rasmussen – Gert Sørensen. Rebecca 3. kl, Jonas 4.kl. 

Karen Berg – Steen Asgeir Petersen, Frederik 8.kl. 

Lene B Jensen – Jan Møller Jensen, Karoline, 8.kl. 

Birgit Kappelgaard – Robert Jensen, Pia, 8.kl. 

Else Larsen – Palle Junker Larsen, Christian, 9.kl. 

Stella L Jensen – Kai Jensen, Daniel, 9.kl. 

Susanne Nielsen, Kasper, 9.kl. 

Marianne R Lynggaard, Knud B Lynggaard, Kristoffer, 9.kl. 

Lise Jørgensen, Marie, 9.kl. 

http://www.bjergby-friskole.dk/
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Radikal chocksejr på Bjergby Friskole! 

Mandag d.16/11 kl.10.30 afholdt 9.kl. vælgermøde i 

gymnastiksalen. 

Fire partier stillede op. Det var: Det Radikale Venstre, SF, 

Socialdemokraterne og Venstre. Der var masser af "valgflæsk" i form af plakater, 

kuglepenne, løbesedler, bolcher m.m. 

Efter debatten var der stemmeafgivning. 8. og 9. kl. fra Lødderup var sammen med 8. 

og 9. kl. fra Bjergby de stemmeberettigede vælgere. 

Valget blev en triumf for De Radikale. Anført af Annika og Mikkel lykkedes det for 

De Radikale at få 34,5% af stemmerne. SF (Kasper og Jeppe) fik 25,9% og 

Socialdemokraterne (Nicolai og Mathias) fik 24,1%. Venstre (Daniel, Kristoffer, 

Sophie og Martin) måtte nøjes med 15,5%.  

Der var en livlig debat blandt partiernes repræsentanter. Der var enighed om at 

lovliggøre hash. I stedet skulle politiet så koncentrere sig om de "hårde" stoffer. 

Venstre ville bygge flere motorveje i Jylland, samt sætte skatten ned. De Radikale og 

Socialdemokraterne ville sende flere penge til Afrika i ulandsbistand, mens SF ville 

begge dele. Alle partier tog afstand fra tortur. SF gik som de eneste ind for dødsstraf i 

visse tilfælde! De fire partier gik overaskende alle ind for at de afviste irakiske 

asylansøgere skulle blive i Danmark. Venstre fik stort bifald fra tilhørerne, da de 

lancerede deres forslag om at det skulle være tilladt for 16 årige at køre på en 45 

knallert. 

Der var enighed om at bevare kongehuset, men Socialdemokraterne mente at 

dronningen fik for meget i løn!  

I modsætning til de andre partier ville De Radikale ikke gøre det lovligt for 16 årige 

at købe spiritus på værtshuse. 

Men som sagt blev resultatet opmuntrende for De Radikale. Måske Margrete 

Vestager kigger forbi for at få gode råd........  
 Khj 
 

 

Siden sidst i børnehaveklassen 

 I børnehaveklassen er der i år 8 piger og 3 drenge. Vi har en del fællestimer med 

1.klasse, og vi startede alle året med et emne om affald. Vi snakkede om natur, miljø, 

kredsløb og genbrug. Vi lavede selv genbrugspapir af gamle aviser. De blevet revet i 

strimler og lagt i blød et par dage, hvorefter de blev blendet til en masse, der kaldes 

pulp. Pulpen blev rørt op i en stor balje med vand, og der kunne vi trække en si 

igennem og få et tyndt lag pulp op, der så skulle stryges og tørres. Senere lavede vi 

flotte billeder på vores hjemmelavede papir.  

Efter affaldsemnet startede vi bogstavindlæringen ved hjælp af systemet "Hop om 

ord". Dvs. at vi jævnligt får besøg af nogle dyr, der skal ombord på kaptajn Karlsens 

gamle skib, som hænger i klassen. Dyrene starter med forskellige bogstaver, og nogle 

af børnene kan begynde at danne små lydrette ord af de bogstaver, vi har lært. 
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Musen Malte hedder vores matematikbog og her er det en lille mus, der hjælper os 

med at lære tal og forskellige matematiske begreber. Mange af de spil vi har i 

børnehaveklassen er også rigtig gode til at lære noget matematik fra. 

I år er mange af børnene rigtig ihærdige med at lave i deres "lav løs" bøger, og jeg 

har været nødt til at bestille flere ekstra bøger hjem, og det er jo dejligt når det er helt 

frivilligt, om man vil lave det. 

Fredag den 13. november så vi et teaterstykke der hed "Kalder Katrine". Et par rigtig 

dygtige skuespillere, og et stykke som var lige til aldersgruppen. Det er skønt at se, 

som børnene kan lade sig rive med og være helt opslugt af handlingen. 

Næste projekt er fremstillingen af ting til vores julebazar, og efterfølgende står der 

julehygge, julehistorier og julelege på kallenderen. Nisse Pok plejer også at indfinde 

sig i december for at drille og rode lidt i børnehaveklassen.   

 

Hedvig 

 

1.klasse fortæller 

Her i klassen er vi 8 elever, altså 5 drenge og 3 piger. Vi har vores klasseværelse i 

kælderen i den gamle skole, og det er bare hyggeligt.  Vi kan selv bestemme (eller 

også kan Jenny) hvornår der er frikvarter, og så er det nemt at komme ud i 

sandgraven eller andre gode steder.  

Når man går i 1.klasse, så skal man sandelig lære en hel masse. I år lærer vi også det 

med at bogstaverne kan være små. Det er nyt for os, og vi lærer også, hvordan de skal 

skrives. Men det vigtigste er nok at læse. Det gør vi hver dag enten i læsebogen eller i 

små frilæsningsbøger. I matematik har vi lavet en hel masse, ja, vi har faktisk 

”overhalet” grundbogen. Heldigvis så fik vi bare en ny ”lav løs bog” så. Vi må ikke 

blive arbejdsløse, siger vores lærere.  

Sidste år havde vi jo Hedvig og heldigvis har vi stadig hende, men nu er det sammen 

med den nye børnehaveklasse.  På den måde kommer vi jo til at kende en masse 

forskellige, sådan at der er masser af legekammerater. Vi er nu også meget glade for 

at Bent er til at få fat i, for ham kender vi jo også rigtig godt, og så er han altid parat 

til at tage et par fotos.  

I den sidste uge inden efterårsferien havde vi emneuge om trolde. Vi var sammen 

med børnehaveklassen hver dag i alle timerne, og det var dejligt.  Vi hørte 

fortællinger om trolde og også om hvordan Mors blev skabt, og vi havde sange og 

rim om trolde, så det var alt sammen godt. Vi lavede også hver vores troldebog, som 

vi stadig kan læse i hjemme. Men det bedste var nok, at vi selv lavede vores egen 

trold og en stor troldehule til dem alle sammen. Den sidste dag spiste vi troldemad,l 

ærerne kaldte det  ” stegte frøer med mariehøns”, men vi syntes, det smagte lidt i 

retning af pandekager med syltetøj. Uhm… og der blev spist op. 

Her til jul skal vi både lave ting til adventsbasar, og så skal vi også pynte op i vores 

klasseværelse. Det glæder vi os rigtig til. Vi håber også, at vi skal høre en 

julehistorie, og Nissepok bor i den gamle skole så….. 

Torsdag den 17. december skal vi, os 8 her i 1.klasse, være nisser til juletræsfesten, 

altså sådan nogle nisser der hjælper andre og giver dejlige ting.  Ja, vi har det dejligt, 

og vi glæder os til jul. 
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Nyt fra 5’eren 

Her i efteråret har højdepunkterne været vores cykeluger, spilledage, musikdage, 

vores udflugt til Hundborg Præstegård og ikke mindst vores pige- og drengeaftner. 

Siden efterårsferien har vi med Tor, Loke, Tjalfe og Røskva været på tur i Udgård for 

at besøge den store Udgårdsloke. Med andre ord har vi været i gang med at stable et 

skuespil på benene, og torsdag d. 5. november var der premiere. Det er noget, der har 

fyldt og betydet meget for alle, og alle har kæmpet bravt for at få det hele op at stå. 

Det har været en fantastisk tid, og det blev en fantastisk aften, da stykket blev opført 

for familie og venner. Der var kun én ting, der var godt gammeldags træls: At nu 

havde det hele jo lige været så sjovt, og så var det bare ovre. Ja, der opstår altid et 

tomrum efter sådan en forestilling, men i 5’eren er vi enige om, at vi nu er klar til at 

møde nye udfordringer. Den næste er at få forberedt vores bod til adventsbasaren på 

skolen. Ellers varer det jo heller ikke længe, før vi skal i gang med julens sysler – 

startende med bedsteforældrejulehyggedag, siden en julemusikdag, en julefilmdag, en 

juleudflugt og slutteligt en julefrokost/juletræsfest. Så jo – vi glæder os her i 5’eren. 

Tke  

 

Siden sidst i 3. kl. 
Sidste gang, vi skrev i skolebladet, var lige før vi (sammen med nuværende 4. 

kl.)skulle leve som jernaldermennesker i Hvolriis. Det var virkelig spændende. Vi var 

alle klædt i jernaldertøj, og tiden fløj af sted med bl. a. jernalderlege, fremstilling af 

smykker, madlavning og bueskydning. Det var nu lidt sært at lægge sig til at sove i 

lammeskindene om natten, men vi kunne sagtens holde varmen. Da det lynede og 

tordnede næste formiddag, kunne vi rigtig fornemme, at vi var i jernalderen og havde 

fået Tor på besøg. Vi var nu ret lettede, da han endelig kørte videre!! 

 

 
 

Men, nu er det jo os, der er blevet de store, og Conny siger, det forpligter ….hvad 

hun nu ellers kan mene med det! Vi har i hvert fald fået skolestue på loftet, og det er 

altså så hyggeligt, især når næsten alle de andre kommer op til os i det store 

frikvarter, og vi holder diskotek. Andreas og Christoffer er vores DJs, og det kører 

bare. Alle vi andre danser! 
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Der er kommet en ny pige i klassen. Hun hedder Rebecca, og det er dejligt, at vi nu er 

4 piger i stedet for kun 3. En ny lærer har vi for resten også for øjeblikket. Hun 

hedder Susanne og er her i 4-ugers praktik, fordi hun er ved at uddanne sig til lærer. 

Vi har hende i alle vore dansktimer, så Conny og Lisbeth kigger bare på i de timer. 

Det er lidt mærkeligt. 

Vi har også fået et nyt fag i år, nemlig engelsk. Det er vi rigtig glade for, for vi er 

ivrige efter at få det lært, og vi har Lisbeth til engelsklærer. Hende har vi også til 

fællesdansk (med 2.kl) og naturfag. 

 

Da vi havde emneuge her i efteråret, gik det hele i fisk, men det kan I læse om 

andetsteds. 

                              Hilsen fra os i 3.kl. 

 

Anden klasse 

I anden klasse er vi i år sammen med tredje klasse i mange af timerne. Det er dejligt 

for så er vi lidt flere i klassen. Vi er nemlig kun 7 når vi er alene. Isabella flyttede til 

Stoholm efter sommerferien og Daniella flyttede ti l Hammerum i oktober. Vi savner 

dem begge to meget, men vi har hørt at det går godt i deres nye klasser. 

Vi har fået to nye fag i anden klasse. Det er musik med Dorte og naturfag med 

Lisbeth. Vi har faktisk også to slags dansk og to slags matematik i år. I nogle af 

timerne er vi nemlig sammen med tredje klasse, og så kalder vi det fælles-dansk og 

fælles-matematik. Det lyder måske lidt forvirrende, men det er let nok for os at finde 

ud af.  

Både i fælles-dansk og alene-dansk går vi meget op i at få læst en masse. Vi starter 

næsten hver time med at læse lidt i vores frilæsningsbøger. Efter sommerferien var 

der flyttet en boglarve ind i klassen. Hver gang vi er færdige med en bog, sætter vi en 

kropsdel på larven, og når den har 100 kropsdele bliver den til en sommerfugl. Vi har 

allerede tre sommerfugle, og er godt på vej til den fjerde.  

I den uge hvor de store lavede skuespil, gik skolearbejdet lidt i fisk for os. Alt det vi 

lavede havde noget med fisk at gøre. Vi lærte mange forskellige fisk at kende, og om 

hvad der gør en fisk til en fisk. Vi lavede vores egen fiskestang, og forsøgte at fange 

skaller i branddammen med dem, men vi fangede desværre kun to. Heldigvis ville 

Inge og hendes far godt sætte en ruse ud i voldgraven på Ullerup, så vi fik lidt flere 

fisk, for vi skulle nemlig dissekere fiskene, så vi kunne se, hvordan en fisk ser ud 

indvendig. Vi var også på tur til Vorupør, hvor vi først fik en rundvisning på Vorupør 

museum, og derefter var vi på Nordsø Akvariet. Vi nåede også at gå en tur på 

stranden, og nogle af os fik vand i skoene.  Det var en lærerig uge både for børn og 

voksne.  

Nu glæder vi os til julemåneden. Det plejer altid at være lidt mere hyggeligt, at være i 

skole i december måned. Mon de gamle nisser kommer igen i år……. 

 

http://images.google.dk/imgres?imgurl=http://www.essendrop.dk/jul/images/kravle-nisse-1.gif&imgrefurl=http://www.essendrop.dk/jul/kravlenisser.htm&usg=__anqkCUyucQZh52Bbb1LYptrOvNE=&h=464&w=364&sz=10&hl=da&start=8&tbnid=4SNenodSEasoRM:&tbnh=128&tbnw=100&prev=/images%3Fq%3Dnisse%26gbv%3D2%26hl%3Dda
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Fiske-emneuge i 2. og 3. kl. 

En fotoserie fra dengang det gik(op)  i fisk! 

Vi lærte om forskellige fisk. Lavede          Vi skulle lære dobbelt halvstik og  

huskespil og fiskemalerier.                      

clinch-knuder. Det var særlig                                                                              

svært i fiskesnøre. 

 
Det lykkedes os at fange 2 skaller i             Vi var også på udflugt til Vorupør. 

Branddammen i Bjergby. 

  
Vi dissekerede fisk….og nogle fik               Vi stegte og spiste fisk……… 

svømmeblæren ud, uden at den gik               med velbehag! 

i stykker! 
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4. klasse fortæller. 

Vi er faldet godt til i den nye skole, som vi kom over i efter sommerferien. Der er 

kommet en ny dreng, Jonas, i vores klasse, så nu er vi 11 i 4. klasse. 

 Vi har været med til forskellige ting foruden det daglige skolearbejde.  

Vi har f. eks været til idrætsdag på Skyum Idrætsefterskole. Skolens elever derovre 

stod for dagen, og vi  prøvede mange slags idræt og sport. Der var boldspil og andre 

lege udendørs og motion, dans  og spring indendørs. Det var en god dag. 

Så har vi haft et projekt, hvor vi skrev vores selvbiografi. Vi skrev vores egen 

barndomshistorie på computer og satte billeder ind til teksten. Vi blev rigtig gode til 

at arbejde på computere, og vi fik genopfrisket nogle sjove minder fra vores første 

barndom. 

Her i november måned har vi haft besøg af et forfatterægtepar fra Island. De hedder 

Audur Jonsdottir og Thorarinn Leifsson. De lærte os at skrive digte på islandsk manér 

med bogstavrim og krydsrim på linie 1 og 3 og 2 og 4. Vi skulle tegne et billede til 

vores digt og et selvportræt. Vores digte bliver senere trykt i en bog, som vi alle får et 

eksemplar af.  

Lige nu arbejder vi også med nogle opgaver, der handler om, at det er vigtigt at være 

synlig i den mørke tid, og derfor skal man bruge reflekser på sit tøj og have reflekser 

og lygter i orden på cyklen. 

Endelig er vi med i et børnepanel, der skal besvare spørgsmål, der handler om, 

hvordan det er at være barn i Danmark. Det foregår på internettet. 

Her er et par billeder fra digtedagen: 
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Nyt fra 5. Kl. 

Her i femte klasse er vi ret berømte. Vores første musikvideo er kommet på You 

Tube, hvor den har fået 5 stjerner!!! Videoen blev lavet i klasselærerugen, hvor vi 

også læste en del klassikere. Derudover lavede vi Powerpoints om forskellige 

opdagelsesrejsende. De kan ses på skolens hjemmeside under ”klassens side”. I 

tirsdags var vi i Thisted, hvor vi besøgte Thy.Mors Energi. Det kaldes ”En energisk 

skoledag”. Meget interessant og spændende dag. Nu ved vi hvordan man sparer på 

strømmen. 

Klassen er derfor blevet enig om at indskrænke brugen af computere, tv, Playstation, 

X-box m.m. i fremtiden… 

                                                                         Khj 

 

 
 

Nyt fra 6.-7. Klasse 

Allerede i august måned tog vi på lejrskole til København. Vi havde i klassen 

arbejdet med de ting vi skulle se derovre, så vi var godt forberedte. Vi havde to 

forældre med, nemlig Søren og Lone. De sørgede for at køre bagagen og maden 

derover. Det var dejligt, at vi ikke skulle rejse med den tunge oppakning. Vi havde en 

rigtig god tur, og fik set en masse. Pernille lidt mere end vi andre, for hun måtte lige 

omkring et par sygehuse med en betændt tå. Vejret var fint hele ugen, og vi havde en 

super aften i Tivoli. Det var nok det, vi havde glædet os mest til.  

Inden efterårsferien arbejdede vi med teater. Vi havde i klassen nedsat en 

teatergruppe, der skulle læse en masse stykker igennem og sammen med Dorte finde 

ud af, hvad vi skulle spille. De besluttede, at tage lidt fra forskellige stykker og så 

sætte det sammen. Det endte med at vi spillede: Skolelederen der forsvandt. Vi synes 

selv det gik fint, og vi havde en god uge. Der var desværre også andre der forsvandt. 

Vi har nemlig mistet to klassekammerater. Søs flyttede til Års og Diana til 

Hammerum, så nu er vi kun 17.  
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Ellers er det godt at gå i 6.-7. Klasse. For første gang er vi ikke sammen hele tiden, 

for 7. Klasse har jo fået både tysk og fysik, og de går også til 

konfirmationsforberedelse, og 6. har en engelsktime for sig selv. Men de fleste af 

timerne har vi stadig fælles.  

 

 
 

   

Fra 8. klasse 

Vi startede skoleåret med 3 nye elever. Det er Frederik, Karoline og Pia. For at give 

dem en god start og lære deres nye klassekammerater at kende, tilmeldte vi klassen til 

noget teambuilding, og vi arrangerede en cykeltur og overnatning i det fri. Det var 

først tanken, at overnatningen og madlavningen skulle være sådan lidt primitiv, men 

det var nærmest villatelte, eleverne slog op sammen med den medbragte Weber-grill. 

Men det blev en fin tur, og eleverne fungerede fint ved teambuildingen. De gik meget 

op i, om de klarede sig bedre end 9.klasse, der var på teambuilding dagen før. Evt 

billeder. 

Klassen har også været tilmeldt avisugen, hvor vi fik produceret avisen: 

”faellesskaber.mors” . Vi havde flere problemer i produktionen, da skolens z-drev 

valgte at være ude af drift i lige netop den uge, samtidig med at skolens kamera 

legede gemmeleg med os og først dukkede op flere uger efter deadline. På trods af 

problemerne, vurderer jeg, at eleverne fik et godt udbytte af at fremstille avisen. 
     Arne Dalgaard 
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Nyt fra 9. kl.  

Vi startede året med at tage på teambuildingtur i Legind Bjerge. I starten var vi meget 

fokuserede på hver især at komme igennem øvelserne, men efterhånden fandt vi jo ud 

af, hvad det gik ud på, nemlig sam-arbejde. Det handlede også om, at få lavet nogle 

ordentlige aftaler inden vi begyndte at løse opgaverne. Cykelturen frem og tilbage gik 

også fint. Hjemme på skolen gik vi i gang med at tænde op i grillen, efter 

aftensmaden hyggede vi os, så film på storskærm og så var det ellers med at finde 

soveposerne frem så vi kunne få sovet inden skoledagen næste dag. 

Der gik egentlig ikke ret lang tid inden det der med nye og gamle elever ikke var 

noget vi tænkte på mere. Vi er 17 i klassen og vi finder fint ud af det. 

Op til efterårsferien havde vi teateruge. Vi opførte en meget speciel udgave af Klods 

Hans. Bandet ville gerne spille Highway to Hell – det var de også gode til, så den fik 

vi indarbejdet i stykket. Stykket endte med at prinsessen valgte Blackmann fra X-

faktor i stedet for Klods Hans. Gamle H.C. må ha´ rykket sig i håret over denne 

udgave. 

Nu ser vi frem til, selvfølgelig ud over al det med lektierne (ha!), at vi skal af sted på 

skitur i uge 4. Turen går igen i år til Beito Stölen i Norge.  

 

  
 

  

 
 

          
 

 

        

Heimdal er Gud for 
opmærksomhed.  
Heimdal står vagt  
ved regnbuebroen  
Bifrost mod alt, 
der kan true  
den verden og 
orden, 
guderne har skabt. 
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Kalender 

27/11 Adventsbazar kl. 19.00 

17/12 Juletræsfest i Bjergby Forsamlingshus kl. 19.00. 

18/12 Juleafslutning. Kl. 8.30-12.05 

4/1-10 1. skoledag i det nye år. 

 
 

 


